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Saljapin utolérhetetlsn 
Kettős szerepben Miroszlav Csangalovics 

Szegeden 
a Belgrádi 

Opera 
Tegnap megérkezett Sze-

gedre a Belgrádi Opera 240 
tagú társulata. A korábban 
már Szegedre utazott műsza-
ki stábbal este már próbát 
tartottak a Dóm téri szín-
padon. ahol ma, szerdán es-
te az Igor herceg főpróbá-
ja lesz. A belgrádi opera-
művészek holnap, csütörtö-
kön este 8 órai kezdettel 
mutatkoznak be a Szegedi 
Szabadtéri Játékokon Boro-
ffgin Igor hercegével. Az 
előadást Dusán Miladinovics, 
a Belgrádi Opera igazgatója 
vezényli, díszleteit Vladimír 
Marenics tervezte. Rendező: 
Mladen Szablics. A társulat 
pénteken Bellini Norma cí-
mű operáját próbálja, mely-
nek a bemutatója másnap, 
augusztus 18-án este 8 óra-
kor lesz. A vasárnapi János 
vitéz-előadást követően hét-
főn, augusztus 20-án ismét az 
Igor herceget mutat ják be: 
ekkor búcsúznak Szegedtől, 
s ezzel az előadással zárul 
az idei ' szabadtéri játékok 
programja is. 

Orgonaest 
Erdc Lundkvist, a stock-

holmi Gustav Vasa templom 
fiatal orgonistája játszott 
hétfőn este a dóm orgonáján 
a filharmónia idei utolsó 
nyári hangversenyén. A kon-
cert a művész számára ma-
gyarországi bemutatkozás 
vol t Műsorának első részé-
ben Bach c-moll passacaglia 
és fúgáját és Schmücke korál 
előjátékát hallottuk, ezt kő . 
vetően pedig, C. Franck Gas . 
ton Litaize és Reger műveit. 

A svéd orgonista alapos 
technikai felkészültségű mű-
vész. Alkatát, temperamen. 
tumát befelé fordulás, bizo-
nyos fokú zárkózottság, puri-
tánság jellemzi. A dóm mo. 
numentális, látványos meg-
oldásokra csábító, ám ugyan-
akkor az előadóművészt 
rendkívüli erőpróba elé állí-
tó orgonájának csak azokkal 
a lehetőségeivel élt, melyeket 
a hangszerrel való első talál-
kozás szükségszerűen rövid 
ideje alatt alaposan kiismer-
hetett. Ezzel magyarázható, 
hogy a modern orgonán ér-
dekes módon a barokk mű-
vekkel tett mélyebb benyo-
mást a hallgatóságra. A 
közismert c-moll passacablia 
és fúga áhítatot sugárzó té-
májá t a monumentalitás és 
a játékosság keretei között, 
a sötét pompa é s a diadal-
mas ragyogás színeiben ér-
zelmi hitellel é s nagyon ki-
fejezőn zendítette fel. Ugyan-
akkor a C. Franck kompozí-
ciónak, s mindenek előtt a 
koncert záródarabjának, Re-
ger hatásos megoldásokat, 
színes, látványos hangzáské-
peket, a hangszerben rejlő 
lehetőségek invenciózus ki-
használását kínáló monu. 
mentális művének az elő-
adasa visszafogott volt. 

Csaplár Ferenc 

Ha a kezemben szoronga. 
tott műsorfüzetből, fényképe 
után, csak gyanítottam, 
amint megszólalt, fel kellett 
ismerni tévedhetetlenül. A 
társulatot szállító autóbusz 
még a határhoz sem ért, Mi. 
roszlav Csangalovics többed-
magával a Royal-szálló por-
tá ján intézte a szokásos for-
maságokat. Így hat a csopor-
tos járatot lesve kis híján el_ 
szalasztottam. Feltétlenül 
beszélni kellett vele, lehető-
leg frissében, érkezése után, 
hiszen jó két hónapja nem 
sikerűt találkoznunk Belg-
rádban. 

Csangalovics készségesen 
várta a kérdéseket. Emiitet-
tem, júniusban hiába keres-
tem: 

— Ljubljanában jártam — 
kért utólagos elnézést, ter-
mészetesen feleslegesen, hi_ 
szen a randevút nem tisztáz-
tuk előre. — Hosszú évek 
után újították fel Massenet 
Don Quijote-ját, s négy es-
tén szerepeltem azzal a San-
cho Pansát alakító Ladko 
Koroseccel, aki most szintén 
itt van, Szkula lesz az Igor 
hercegben, legkitűnőbb ka-
rakterénekesünk. 

A Don Quijote parádés 
szerepe Csangalovicsnak. 
Azóta, hogy Saljapin elbű-
völte a világot, nem szíve-
sen veszik elö, egyszerűen 
azért, mert félnek a nagy 
előd nyomasztó hatásától. 
Hayem jó évtizede, hogy a 
párizsi Nemzetek Színházá-
ban bemutatták a belgrádiak 
Mladen Szablics rendezésé-
ben, s a Don Quijote-t alaki-
tó Csangalovics meghódította 
a francia közönséget; az elő-
adást edinburghi, berlini, 
bécsi, wiesbadeni, velencei, 
római meghívások követték. 

— Képtelenség Saljapin 
emlékével megbirkózni, ő 
utolérhetetlen. Minden idők 
legnagyobb énekese. Nem az 
a dolgunk tehát, hogy u tá . 
nozzuk, hanem, hogy lehető-
ségeink és képességeink sze-
rint a legjobbat adjuk. Gyak. 
ran hallgatom Saljapin le-
mezeit, könyvét is olvastam, 
egy ideig megpróbáltam kö-
vetni, aztán letettem róla. 
Saljapin csak egy volt. Ha 

elgondolkodik az ember, 
nincs más útja, mint a sa-
já t já t járni. Később újabb 
korok jönnek majd, s talán a 
mi generációnkból is talál-
nak követésre méltót. Mon-
dok egy példát. Maguknál 
hasonlóan nagy űrt hagyha-
tott Székely Mihály halála. 
Ismerem, lemezeit, felejthe-
tetlen, olyan egyéniség volt, 
amilyen ritkán születik. Ám 
azt is tudom, néhány pesti 
fellépésem során ' tapasztal, 
hattam, hogy Budapesten a 
világ egyik legjelesebb 
együttese dolgozik, mely 
Székely Mihály nyomdokain 
halad, s a társulat mindig 
kész felnőni a feladatokhoz. 
S ha már magyarországi em_ 
lékeimről beszélünk, el keli 
mondanom, a Borisz és a 
Don Carlos Fülöpé után is. 
mét meghívást kaptam jövő 
nyárra, a Faust Mefisztójára. 
Hamarosan viszont Belgrád-
ban vár Bartók Kékszakállú-
ja. amit ugyancsak Székely 
Mihállyal, Ferencsik János 
dirigálásával, már annyiszor 
megcsodáltam hanglemezről. 

Először jár Szegeden. Bo-
rogyin Igor hercegében ket-
tős szerepben mutatkozik be: 
a részleges Galickíj herceget 
és a tatárok kánját, Koncsa-
kot állítja színpadra. 

— Csaknem tíz éve ját-
szom ezt a két figurát — 
mondja, s nagy nevetve fűzi 
hozzá, hogy kapacitásának 
talán kevés is lenne egyetlen 

szerep ebben a hatalmas 
operában. ízig-vérig színpa. 
di alkat, érdekes lehetősége-
ket talál a kétfaj ta jellemből 
adódó különleges feladatban. 
A szegedi játékok alkalmával 
a 48. színpadon énekli ezt a 
kettős szerepet, csak a Bo. 
risz múlja felül, amit 53 he-
lyen énekelt. 

— A Belgrádi Operánál 27 
éve dolgozom, itt kezdtem a 
pályámat. A 65 szerepemből 
40 az előzőekhez fogható, na-
gyobb szerep: a Borisz Go-
dunov és a Hovanscsina 
mindkét változatban, Rimsz-
kij-Korszakov és Sosztako-
vics átdolgozásaival egyaránt 
repertoáromon van, mellet-
tük a Szorocsinci vásár, 
Mozartok: a Don Jüan, a 
Figaró házassága, a Varázs-
fuvola, Verdi operák: a Don 
Carlos, a Simoné Boccaneg-
ra, Csajkovszkijtól az Anye-
gin Greminje, a Mazeppa... 

Nem kívánhatom, hogy 
emlékezetből felsorolja. 
Gyakran szerepel külföldön? 

— Az utóbbi években már 
kevesebbet, évente általában 
úgy tizszer. Nem tudom, ki 
hogy van vele, én jobban 
szeretek otthon. Honvágy? 
Inkább másról van szó. Csak 
a mi együttesünk előadásain 
érzem igazán jól magam, 
csak a megszokott környe 
zetben, megfelelően kimun-
kált, jól előkészített előadá-
son tudja az ember a maxi-
mumot nyújtani. Minden 
vendégszereplés kicsit rög-
tönzés, alkalmazkodás. 

Belgrádban, Jugoszláviá-
ban rendkívül népszerű. Bi-
zonyára tudja ezt. 

— Ennek eldöntésére ter-
mészetesen a közönség hiva-
tott. Lassan három évtizede 
dolgozom Belgrádban, va la . 
mennyi szerepemre ott ké-
szültem, s jóleső érzés, hogy 
az emberek biznak bennem. 
Igyekszem megfelelni ennek 
a bizalomnak- Nemcsak az 
Operában lépek fel, eljárok 
gyárakba, üzemekbe is, 
gyakran szerepelek kamara-
zenei koncerteken. 

Csangalovics rokonszenves 
művész. Bizonyára megsze. 
rétik a szegediek is. 

Nikolényi István 

A legszabályosabb karrier 
Koncsakovno: Breda Kalef 

Manapság nem számít túl 
nagy távolságnak a Szeged 
és Belgrád közötti, de autó-
busszal és melegben nagyon 
fárasztó lehet. Breda Kalef 
tegnap délután mégis szívé-
lyesen és készségesen vála-
szolt kérdéseinkre — közvet-
lenül megérkezése után. 

Amikor a művészi pálya-
futásáról érdeklődő szavakat 
lefordította a tolmács, az éne-
kesnő szemében huncut fény 
villant: — Sajnos, erre a 
kérdésre nem adhatok érde-
kes, sztorikkal fűszerezett 
választ, minden a legszabá-
lyosabban történt. Mint any-
nyian a pályatársak közül, 
én is gyerekkoromtól éne-
kes akartam lenni. Zongo-
rázni tanultam, majd a ba-
lett következett, aztán, ahogy 
a nagykönyvben megírták, az 
éneklés. Belgrádban végez-
tem a zeneakadémiát, utána 
két évig tanultam még 
Olaszországban. Tizenkét esz-
tendővel ezelőtt a Borisz 
Godunovban, Marina szere-
pében debütáltam Belgrád-
ban. 

Pillanatnyi csend követi a 
legemlékezetesebb szerepek-
ről szóló kérdést. 

— A felsorolás azért ne-
héz —, mondja elgondolkod-
va Breda Kalef —. mert tu-
lajdonképpen mindig azt sze-
retem a legjobban, amit ép-
pen énekelek. Talán a Car-
ment említenem először, azt 

hiszem ebben a szerepben Is-
mernek a legjobban, nem-
csak otthon, más országok-
ban is. A Trubadúrt, az Ál-
arcosbált, a Sámson és De-
lilát emelném még ki, ez 
utóbbiban Delila szerepét 
énekelem. 

Ahogy hátrasimítja éjfeke-
te haját, megigazítja sárga 
pulóverét — mintha az iga-
zi Carmen ülne a szálloda 
előcsarnokában. Nem sok 
dolga lehet a maszkmeste-
reknek előadások előtt. Bre-
de Kalefnek nemcsak hangja, 
de a külső adottságai is ideá-
lisak lehetnek az opera cím-
szerepéhez. 

— Nyugodtan mondhatom, 
hogy az Igor herceg Kon-
csakovnája is a kedvence-
im közé tartozik, és nemcsak 
azért, mert most, Szegeden 
ezt énekelem. Szinte vala-
mennyi orosz operában ját-
szottam már, Koncsakovnát 
pedig Európa majdnem min-
den országában. 

— És hányszor járt Ma-
gyarországon? 

— Hát igen — sóhajt szin-
te bűnbánóan az énekesnő, 
aztán a csodálkozó arckife-
jezéseket látva már nevetve 
magyarázza: néhány éve 
meghívták Budapestre. Na-
gyon örült, hiszen éppen 
Carment és Delilát énekel-
hette volna, jobb bemutat-
kozást nem is kívánhatna. 
Sajnos, le kellett mondani, 
Belgrádban éppen premierre 
készültünk, nem sikerült 
egyeztetni az időpontokat. 

— Máig fájlalom, hogy 
nem tudtunk akkor megol-
dást találni. A szegedi fel-
lépésem így egyúttal ma-
gyarországi bemutatkozás. 
Nem kevesebb az örömöm-
Két napja még Dubrovnlk-
ban szerepeltem, onnan na-
gyon szép emlékeket hozok. 
Bízzunk benne, hogy hason-
lítanak egymásra a nyári 
játékok, és minden sikerül 
Szegeden is. 

Sulyok Erzsébet 

Termel ex ú j 
öntőmű 

gépcsoportja 
Jelentős esemény történt 

kedden hazánk egyik legna-
gyobb kohászati kombinát-
jában, a Dunai Vasműben: 
megkezdte a termelést a 
gyáróriás ú j létesítménye, a 
folyamatos acélöntőmű egyes 
számú öntőgép egysége. 

A folyamatos acélöntőmű 
jelentősen hozzájárul majd a 
Dunai Vasmű kapacitásának 
növeléséhez, a hengerlés fo-
lyamatának meggyorsításá-

hoz. Üzembe helyezésével 
ugyanis a hengerlés folya-
matából kiiktatható egy mű-
velet, a hengermű öntecsek 
helyett gyorsabban feldolgoz-
ható, hengerelhető bugákat 
kap az öntőműtől. 

A több mint egymilliárd 
forintos költséggel épülő ön-
tőmű két gépegységből áll 
majd. A két egység évente 
800 000 tonna acélból készít 
bugát. 

Jó legelő 
— több tej 
Tanácskozás a korszerű legelő• 

gazdálkodásról 
A témában érdekelt szer-

vek — az Agráregyesület 
megyei szervezete, a megyei 
tanács vb mezőgazdasági és 
élelmezésügyi osztálya, az 
állattenyésztési felügyelőség 
és a legelőgazdálkodási ope-
ratív bizottság — közös szer-
vezésében tapasztalatcserével 
összekötött tanácskozást tar-
tottak tegnap délelőtt Tisza-
szigeten, a Búzakalász Ter-
melőszövetkezetben. Niesz-
ner Ferenc, a szövetkezet el-
nöke, országgyűlési képvi-
selő üdvözlő szaval után 
Radvánszki Béla, a MÉM 
csoportvezetője tartott elő-
adást, a korszerű legelőgaz-
dálkodás időszerű kérdései-
ről. 

— 1964 óta segíti rendsze-
resen az állam a termelőszö-
vetkezeteket. állami gazdasá-
gokat és legeltetési bizottsá-
gokat — mondta az előadó 
—, hogy szarvasmarha-állo-
mányuk takarmányszükség-
letének zömét lehetőleg ne 
szántóföldön termesszék, ha-
nem szakszerű kezelés után 
a rétek és legelők adják. Kö-
rültekintő előkészítést, a 
munkák szakszerű elvégzését 
kívánták kezdettől fogva, hi-
szen a legelők kiegyensúlyo-
zott vízgazdálkodásának biz-
tosítása, a felesleges vizek 
elvezetése és a hiányzó csa-
padék időben történő pótlá-
sa alapvető követelmény, és 
nagy összegű beruházást igé-
nyel. Az országos tapasztala-
tok azt igazolják, hogy a 
hozzáértő munka mindenütt 
szép eredményeket hozott. 

A szövetkezet főagronó-
musa. Molnár Imre kint a 

legelőn tájékoztatta a ta-
nácskozás résztvevőit arról a 
szép eredményről, hogy napi 
másfél-két literrel fejhetnek 
több tejet azóta tehenenként, 
mióta áttértek a legeltető 
állattartásra. A közös gazda-
ság 140 hektár újratelepített 
legelője 650 szarvasmarhá-
nak ad egész nyáron takar-
mányt, és emellett még, öt-
szöri kaszálással, hektáron-
ként 130 mázsa szénát is be 
tudnak takarítani. Számítá-
saik szerint 60—70 fillérrel 
csökkent a tej önköltsége, li-
terenként. 

A tapasztalatcsere ezután 
dr. Bodó István szövetkezeti 
elnök meghívására Tápén, a 
Tiszatáj Termelőszövetkezet-
ben folytatódott. Környé-
kükön itt kezdték először 
a bőséges műtrágyával ke-
zelt, öntözéses legelőgazdál-
kodást, sok kedvező tapasz-
talatról számolhatott be te-
hát Dér Imre föagronómus. 
Náluk 800—900 literrel emel-
kedett a tehenek tejhozama 
a négy év alatt. A literen-
kénti önköltségcsökkenés egy 
forint körül vaui. ö is hang-
súlyozta, hogy fontos a be-
takarítás teljes gépesítése, a 
szénakészítésnél pedig jóval 
előnyösebb a silózás és a 
forró levegős szárítás. 

A tapasztalatcsere — a 
hozzászólók is így összegez-
ték benyomásaikat — bizo-
nyítani tudta: jól szervezett 
gazdaságban a szakszerű le-
gelőgazdálkodás egyenes kö-
vetkezménye, hogy több 
húst, több tejet tudnak adni 
a fogyasztóknak. 

A vizuálesztétikai 
nevelés szerepe 

Kedden a Budapesti Mű-
szaki Egyetemen megnyílt a 
Nemzetközi Művészeti Neve-
lési Szövetség európai, afr i -
kai, közel-keleti II. regioná-
lis kongresszusa. A kong-
resszuson — amelynek fő 
témája a vizuálesztétikai ne-
velés szerepe és lehetőségei 
a sokoldalúan és harmoniku-
san művelt személyiség ki-
alakításában — 22 ország 
képviselői vesznek részt. 

Megnyitó beszédében dr. 
Gosztonyi János művelődés-
ügyi miniszterhelyettes hang-
súlyozta, hogy a művészeti 
alkotásokból nyert érzelmi 
gazdagság nemcsak az em-
ber érzelemvilágát teszi tel-
jesebbé, hanem a társada-
lom érdekében végzett alko-
tó tettekre, cselekvésekre is 
sarkallja. Hazánkban az el-
múlt években jelentős lépé-
seket tettünk a művészi ok-
tató-nevelő munka fejleszté-
se érdekében. A rajz- és 
műalkotások elemzése az 
általános iskola alsó tagoza-
tától a gimnáziumig bezáró-

lag jelentős tantárgyként sze-
repel. 

A megnyitó után a kong-
resszus plenáris üléssel foly-
tatta munkáját . A konferen-
cia fő témáját négy szekció-
ban vitatják meg. A múze-
umok nevelésben betöltött 
szerepéről ls tanácskoznak, 
továbbá a környezetalakí-
tásról és az ipari formák esz-
tétikájáról. (MTI) 

Tiszaszabályozás 
A Közép-Tiszavidéki Víz-

ügyi Igazgatóság Szolnoknál 
szabályozza a Tisza medrét. 
A folyókanyarban az elmúlt 
évtizedek folyamán nagy tö-
megű hordalék rakódott le, 
és a víz sodorvonalát a vá-
rosi oldal felé terelte, veszé-
lyeztetve a parton levő vá-
rosi vízművet, a villanytele-
pet és egyéb létesítménye-
k e t 

> 


